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1. Voorwoord 

 

De gemeente Borne en de Duitse stad Rheine onderhouden sinds 1974 vriendschappelijke banden. 

In 1983 is het partnerschap (de jumelage) officieel bekrachtigd en is verder gewerkt aan de invulling 

van de Europese gedachte: ‘het verbeteren van de verstandhoudingen van mensen uit verschillende 

landen’. Rheine heeft op zijn beurt weer contacten met Bernburg in het oostelijk deel van Duitsland, 

met Trakai in het zuidoosten van Litouwen en met Leiria in Portugal. Indirect “Rheinse vrienden zijn 

onze vrienden” hebben wij ook contact met deze steden en werken we samen met Rheine aan 

projecten. 

De doelstelling van het Partnercomité is het bevorderen van samenwerking tussen burgers van Borne 

en Rheine. Het accent zal steeds meer liggen op inhoudelijke samenwerking en/of gezamenlijke 

aanpak van projecten. 

In 2022 heeft het Partnercomité zich omgevormd naar een Stichting. We streven naar een nieuw 

elan waarbij we onze internationale contacten breder uitrollen maar tegelijkertijd onze bestaande 

relaties koesteren. Transparantie en feeling met signalen vanuit de samenleving zijn daarbij een 

belangrijke pijler.   

Doelstelling van het Partnercomité is: 

- Structureel en inhoudelijk waardevolle uitwisselingen ondersteunen zowel financieel als met 

mankracht; 

- Initiëren van projecten en/of deelname aan projecten door betrokken groepen van de 

Bornse bevolking, inclusief financiële ondersteuning: 

- Een kader ontwikkelen waarbinnen subsidies voor projecten kunnen worden aangevraagd 

zowel bij de gemeente, het Europees platform als bij de Euregio; 

- Ontvangen van delegaties uit bovenstaande partnergemeenten en bezoeken van deze 

steden; 

- Zorgen voor publiciteit en berichten in de media; 

- Initiëren en op de hoogte blijven van: 

→ uitwisselingen tussen inwoners van Borne, Rheine, Bernburg, Trakai en Leiria; 
→ afspraken tussen de gemeente Borne en Rheine; 

→ de ontwikkelingen van directe en indirecte partnersteden. 

 

Rheine heeft een netwerk van partnersteden bestaande uit Bernburg (Saksen-Anhalt), Borne 

(Nederland), Leiria (Portugal)en Trakai (Litouwen). Partner comité Borne Rheine heeft de instelling 

dat de vrienden van Rheine ook onze vrienden zijn, alhoewel wij ons niet actief bezig houden met de  

interactie tussen de Partnersteden van Rheine. 

 

  

                                                                 

Wapen Borne      Wapen Rheine         Wapen Bernburg          Wapen Leiria              Wapen Trakai 
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2. Inleiding 

 

Het Dagelijks Bestuur van de Stichting Partnercomité Borne-Rheine bestaat uit: Gertjan Rozendom, 

voorzitter; Benno Lucas, vicevoorzitter; Bert Pigge, penningmeester en Mago van Eeuwijk, secretaris. 

De overige bestuursleden van de stichting zijn Ton Remmers (duurzaamheid), Ruud Reenalda (sport), 

Grietje Rosink (senioren), Wim Roetgerink (ondernemers) en Nico Gosselt (sport en algemene 

ondersteuning).  

Marja Zandjans heeft als lid van het comité onderwijs in haar portefeuille.  Piet Dijkstra is ook lid van 

het comité en heeft cultuur als voornaamste bijdrage in combinatie met zijn werkzaamheden voor de 

synagoge Borne. Zij zijn beiden geen lid van het stichtingsbestuur. 

Benediqte Tijhuis neemt als vertegenwoordiger vanuit gemeente Borne deel aan onze 

vergaderingen.   

Städtepartnerschaftsverein Rheine heeft Reiner Wellman als voorzitter en  

Ingrid Brauer is penningmeester. Heike Born, secretaris, werkt bij het Pressereferat van de gemeente 

Rheine. 

Het dagelijks bestuur van Borne en Rheine komen 2 x per jaar bij elkaar.   

Het jaar 2023 was een bijzondere omdat de jumelage 40 jaar geleden bekrachtigd werd. Het werd 

daarom een jaar met tal van bijzondere, verrassende en verbindende activiteiten waarin we getracht 

hebben alle lagen van de bewoners van Borne en Rheine te betrekken. 

Dankzij ons netwerk en de vele toezeggingen van de gemeente, de verenigingen, scholen, bedrijven 

en vrijwilligers konden we dit jaar een gevarieerd programma aanbieden waarin veel verschillende 

aspecten voorbijkwamen. We hadden dit uitgebreide jaarprogramma echter niet kunnen realiseren 

zonder de geldelijke steun van de Euregio via het Interreg Programma Deutschland-Nederland met 

zijn programmapartners en medegefinancierd door de Europese Unie (EU).   

Een tweetal bestuursleden van onze stichting heeft aangegeven na dit jaar te willen stoppen met hun 

werkzaamheden/bijdragen binnen het Partner Comité Borne-Rheine.  Benno Lucas en Grietje Rosink 

hebben vele jaren zich ingezet tbv de interactie met Rheine en op vele manieren hun bijdrage 

geleverd. Uiteraard gaan we deze ervaring en inbreng missen en bedanken we hen voor hun 

toewijding aan ons comité in de voorbijgaande jaren. Gelukkig hebben zich in de loop van 2023 weer 

twee nieuwe vrijwilligers bij ons comité gemeld: Herman ter Wheele en Odette ter Braak. Met hen 

erbij blijven we als comité op kracht om ook in de toekomst onze primaire taak van verbinden te 

kunnen blijven uitvoeren. Natuurlijk staan we altijd open voor nog meer enthousiaste leden die 

menen een positieve bijdrage te kunnen leveren binnen ons bestuur.  

Kortom: we sluiten ons jubileumjaar 2023 met een goed gevoel af en verwachten ook in 2024 weer 

een volle agenda te kunnen presenteren aan de bewoners van Borne en Rheine.  
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3. Leden van stichting Partnercomité Borne Rheine 

 

Het Dagelijks Bestuur: 

Voorzitter:   Gertjan Rozendom 

Vicevoorzitter:  Benno Lucas 

Penningmeester: Bert Pigge 

Secretaris:  Mago van Eeuwijk 

 

Bestuursleden: 

Grietje Rosink:  ouderen en algemene ondersteuning 

Nico Gosselt:  sport en algemene ondersteuning 

Ruud Reenalda:  sport 

Ton Remmers:  duurzaamheid 

Wim Roetgerink: ondernemers en algemene ondersteuning 

Comitélid: 

Marja Zandjans: onderwijs 

Piet Dijkstra:  cultuur/synagoge Borne 

Secretariaat: 

Katoenstraat 6, 7621 TC  Borne 

06-22959991 

secretaris@borne-rheine.nl 

 

Benedicte Tijhuis: contactpersoon gemeente Borne 

 

Website:  www.borne-rheine.nl 

Contactmail:  contact@borne-rheine.nl 

Gezamenlijke  

website met 

Rheine:   www.friendsineurope.com 

 

 

mailto:secretaris@borne-rheine.nl
http://www.borne-rheine.nl/
mailto:contact@borne-rheine.nl
http://www.friendsineurope.com/
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4. 2023 het jaar van het 40-jarig jubileum van de jumelage. 
 

De aankondiging van ons jubileumjaar werd wereldkundig gemaakt door een krantenartikel. 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

  

 

 

 

 

5. Ook Rheine werkt aan een duurzame stad 

Drie jaar geleden heeft het Partnercomité Borne Rheine in een minisymposion aan partners uit 

Rheine uitgelegd hoe in Borne wordt gewerkt aan een duurzame toekomst. Opgehouden door de 

Corona epidemie nodigde de Stadt Rheine ons op 2 februari jl. uit om van haar kant de ontwikkeling 

naar een duurzaam Rheine te schetsen. Wij waren daartoe te gast bij de firma DEOS AG in Rheine, 

gespecialiseerd in klimaatbeheersing van met name bedrijfsgebouwen en kantoren. Als gasten uit 

Borne werd de Bornse delegatie, waarbij ook wethouder Geerdink zich aansloot, allereerst verrast 

door de mededeling dat deze firma verantwoordelijk was voor de klimaatbeheersing bij het nieuwe 

Kindcentrum De Horsten in de Bornsche Maten. 

 

De week van Borne 



 

7 

Stadt Rheine 

Namens de Stadt Rheine schetste mevrouw Milena 

Schauer (Beigeordnete in Rheine – een functie die 

vergelijkbaar is met wethouder) de meest recente 

ontwikkelingen in het lokale beleid m.b.t. duurzaamheid. 

Onder aansturing van de landelijke politiek heeft Rheine 

de uitdaging aangenomen om op een aantal fronten 

doelstellingen te realiseren m.b.t. CO2- en 

stikstofreductie. Daarbij wordt actief gestuurd op een 

aantal speerpunten:  

• Grootstedelijke bouwprojecten, zowel nieuwbouw als verbouw en renovatie; 

• Introductie van intelligente systemen van energiebewaking, zowel voor individuele 

huishoudens als bij grootverbruikers; 

• Duurzame planologische ontwikkeling, bijvoorbeeld bij de herinrichting van een voormalig 

kazerneterrein (in deze nieuwe wijk worden slechts drie grotere parkeerplekken 

gerealiseerd. Bewoners krijgen bijvoorbeeld een soort OV-kaart en leenfietsen, parkeren 

voor de deur is niet meer mogelijk.); 

• Mobiliteit – aanleg fietspaden, verkeersplanning, introductie van deelsystemen voor 

vervoersmiddelen; 

• Masterplan Groen: er wordt een fonds ingericht waarin jaarlijks € 1,- per inwoner wordt 

gestort om bomen te planten; 

• Hernieuwbare energie: zonne- en windmolenparken.  

 

Dit alles is ingebed in een catalogus van beleidsmaatregelen, waarvoor jaarlijks een budget 

van €250.000,= beschikbaar is. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ondersteuning voor het bedrijfsleven in Rheine 

In Rheine is de Entwicklungs- un Wirtschaftsförderungsgesellschaft (EWG) actief, een organisatie van 

en voor het bedrijfsleven. Door de EWG wordt op allerlei manieren ondersteuning verleend aan het 

lokale bedrijfsleven, o.a. bij het verduurzamen van bedrijfsprocessen en energiebeheersing. Namens 

de EWG schetst Ingo Niehaus de te bereiken doelen en de mogelijkheden die geboden worden. Dat 

raakt bijvoorbeeld het bedrijfsbeleid m.b.t: 

• Investeringen en de marktpositie; 

• Gemeenschappelijk gebruik van gebouwen; 

• Netwerkontwikkeling en communciatiestrategiën; 

• Ondersteuning bij de binnenstadsontwikkeling (m.n. richting MKB); 

• Ondersteuning bij subsidieverwerving; 

• City marketing. 
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DEOS AG 

Tenslotte worden vanuit de firma DEOS AG de mogelijkheden geschetst die dit ultramoderne bedrijf 

kan bieden bij het verbeteren en beheersen van het klimaat binnen bedrijfsgebouwen en kantoren. 

De diverse presentaties zijn via onderstaande link te downloaden. 

 

https://filesystem.deos-ag.com/index.php/s/wTk3nAsMWSzCCqB 

 

Vanuit het Partner comité was Ton Remmers veelal betrokken bij de samenwerking met Rheine om 

deze dag mogelijk te maken. Wim Roetgerink, Marja Zandjans, Ruud Reenalda en Bert Pigge waren 

samen met Ton aanwezig op deze middag.  

 

6. Halfjaarlijkse overleg DB in Rheine 

Op maandagavond 27 maart stond het halfjaarlijks overleg gepland met het DB van Rheine en Borne. 

Omdat we van 2023 een speciaal jaar wilde maken werden in deze vergadering de plannen en 

activiteiten besproken om de burgers van beide gemeentes zoveel mogelijk te betrekken in deze 

jumelage. 

 

Naast het dagelijks bestuur waren ook enkele bestuursleden aanwezig die de verdere plannen 

gedurende het jaar uit zouden werken. Een vergadering in ontspannen sfeer waarbij alle aanwezigen 

enthousiast de jaaragenda gingen invullen. 

  

  

https://filesystem.deos-ag.com/index.php/s/wTk3nAsMWSzCCqB
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7. Euregionale schilderkunst in de Synagoge 

Eén van de bijzondere activiteiten van dit jaar was toch wel de tentoonstelling van het werk van  

Sofia Nefe uit Neuenkirchen. Als eerste Duitse kunstenares kreeg ze de gelegenheid om in de 

synagoge van Borne haar bijzondere schilderijen te tonen aan het publiek.  

Op 30 april was de officiële opening van deze expositie in samenwerking met kunstkring Spektrum 88 

uit Rheine. Meerdere bestuursleden van het partner comité Borne en uit Rheine waren hierbij 

aanwezig.  

Arjan Reinderink (Stichting Cultureel Podium Bornse Synagoge) en Martina Schröder (Spektrum88) 

gaven een korte toespraak waarin ook het bijzondere talent van de kunstenares werd 

onderschreven. 

Mede ook dankzij de inzet en bevlogenheid van ons comitélid en daarnaast ook voorzitter van de 

Bornse Synagoge Piet Dijkstra,  was het mogelijk Sofia met haar bijzondere surrealistische werken 

naar Borne te halen. Ook RTV-Oost gaf aandacht aan deze bijzondere expositie zodat cultureel Borne 

weer opnieuw op de kaart staat. (te zien op youtube: 

https://youtu.be/HhyRtHBaGnE?feature=shared) 

 

 

                   

                  

 

 Munsterlandische Volkszeitung 

https://youtu.be/HhyRtHBaGnE?feature=shared
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8. Veel belangstelling vanuit Rheine voor Borne op z’n best 

Veel muziek, 64 tot de verbeelding sprekende, levende standbeelden en ideaal weer op het juiste 

moment, Borne liet zich opnieuw van zijn beste kant zien tijdens het traditionele evenement "Borne 

op z'n best". Onder de vele bezoekers bevonden zich talrijke mensen uit het Rijnland. 70 waren 

samen aangekomen met een bus georganiseerd door het Partnercomité Borne-Rheine. De inwoners 

van het Rheine profiteerden van het mooie lenteweer en genoten van de vele bijzondere ‘’living 

statues” die door oud Borne verspreid stonden.  

 

Omdat de uitwisseling al zovele jaren plaatsvindt bij dit evenement met ook een haal- en 

brengservice met een touringcar bus, had Gerd Cosse (lid van het Städtepartner-schaftsverein 

Rheine) van deze editie een fotocollage van alle living statues gemaakt en dit cadeau gedaan aan het 

Partner Comité. Omdat we als comité geen eigen kantoor hebben om deze mooie lijst op te hangen, 

is met toestemming van Gerd de collage op een later moment cadeau gedaan aan het bestuur van 

‘Borne op z’n Best’.  
 

 

 

9. 4 Mei herdenkingsbijeenkomst en kranslegging  

Bestuur van de partnervereniging uit Rheine en het Borne-Rheine comité samen bij de 4-mei 

herdenking in Borne. 

Op 4 mei herdenkt men in Nederland alle Nederlanders die sinds de Tweede Wereldoorlog zijn 

omgekomen in oorlogssituaties, maar ook bij vredesoperaties. 

Tijdens de nationale dodenherdenking worden Nederlandse militairen en verzetsstrijders die zijn 

omgekomen in de Tweede Wereldoorlog en ook de slachtoffers van de militaire acties in Nederlands-

Indië en die van de vredesoperaties van de Verenigde Naties waaraan Nederland deelnam herdacht. 

 
Poster Borne op z’n best (Gerd Cosse)  

 

Overhandiging geschenk aan Bertil Meyer door Grietje Rosink en Benno Lucas 

 

Overhandiging Bertil Meyer door Grietje Rosink en Benno Lucas 
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Dit jaar zijn de burgemeester van Rheine en het voltallige bestuur van de partnervereniging officieel 

uitgenodigd. Vorig jaar is een eerste initiatief genomen voor het jaarlijks uitnodigen van het bestuur 

uit Rheine en is dit jaar voortgezet. Uit Rheine waren aanwezig, burgemeester Dr. Peter Lüttmann, 

Karl-Heinz Brauer en de penningmeester van de jumelagevereniging, Ingrid Brauer, Gerd Cosse, 

Reiner Welman en Irja Erben. 

De herdenkingsplechtigheid begon in de Oude Kerk in Oud-Borne met een herdenkingsceremonie, 

omlijst door een mannenkoor, muziek, het nationaal gedicht en toespraken. Vanuit de kerk ging er 

een stille wandeling door Oud-Borne naar het monument op het "Rheine Plein". Hier werd twee 

minuten stilte gehouden gevolgd door krans en bloemleggingen. In de kerk waren rozen uitgedeeld 

die, waaronder de deelnemers uit Rheine, bij het monument werden gelegd. 

De leden van het Borne-Rheine comité en hun gasten uit Rheine ontmoetten elkaar na de ceremonie 

voor een kopje koffie in het stadhuis. Hier bespraken ze het verleden, maar ook de nabije toekomst 

van de stedenband. In 2023 zijn Rheine en Borne 40 jaar met elkaar verbonden en in dit jubileumjaar 

zullen nog een aantal evenementen worden gereorganiseerd waarop iedereen zich verheugt. 

Voor een uitgebreid verslag: 

https://friendsineurope.com/blog/the-absolute-silence-inborne-experienced/ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Munsterlandische Volkszeitung 

https://friendsineurope.com/blog/the-absolute-silence-inborne-experienced/
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10. Presentatie Vriendenweg en jaarprogramma tijdens een 

persconferentie 

 

Er was veel tijd en moeite gestoken in het opnieuw uitstippelen 

van een mooie fietsroute van en naar Rheine ‘Vriendenweg’. 

Uiteindelijk werden er zelfs twee routes (een noordelijke én 

een zuidelijke)  vastgelegd in de nieuwe flyer die op 11 mei 

werd gepresenteerd aan beide burgemeesters van Borne en 

Rheine.  

“Vriendschappen zijn waardevol. Grensoverschrijdende 

vriendschappen kunnen nog waardevoller zijn”. Dit zei 

burgemeester Jan Pierik bij de presentatie.  

Zijn tegenhanger van Rheine Dr. Peter Lüttmann, voegde 

daaraan toe dat de verbinding tussen beide gemeenten een 

‘levend partnerschap” is. “Ontmoetingen die mensen met leven 

vullen zijn een goede basis voor partnerschap en vriendschap”. 

 

Deze persconferentie vond plaats in het gemeentehuis van 

Borne waar ook leden van Partnerverein Rheine bij aanwezig waren.   

Door de twee varianten zijn deze routes (om en nabij 64 km) ideaal voor een tweedaagse fietstocht 

met een overnachting in de betreffende zusterstad.   

 

“Deze routes zijn samengesteld door onze fietsexperts Nico Gosselt en Engelbert Nagelschmidt. Een 

geweldige samenwerking”, prees Reiner Wellmann (voorzitter Städtepartnerverein Rheine). ‘Samen 

hebben we voor dit project subsidie aangevraagd en gekregen” en welgemeend dank hiervoor was 

wel op zijn plaats.  

 

 

 

 

Dagblad Tubantia 
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De flyer zal tweetalig worden verstrekt aan belangstellenden in Rheine en Borne. Ook zullen nieuwe 

inwoners van Borne deze route met een PBR zadeldek automatisch ontvangen bij hun welkomsttas 

die wordt verstrekt door Visit Borne.  

 

Er was ook ruimte in deze persconferentie om het jubileumprogramma van de jumelage te 

presenteren. Doel is om alle inwoners van Borne en Rheine de mogelijkheid te geven om in 2023 

kennis te maken met de gemeente net over de grens waar al 40 jaar een vriendschap mee bestaat.  

 

 

 

 

 

 

 

 

Munsterlandische Volkszeitung 
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11.   Fietstocht naar Rheine 

Natuurlijk moest de nieuwe fietsroute officieel ingereden worden en donderdag 18 mei,  

Hemelvaartsdag was een mooie dag daarvoor.  

Deze dag begon al vroeg, om 8 uur stond de 

aftrap gepland. Eerder was er een oproep 

gedaan om inwoners van Borne te 

enthousiasmeren mee te fietsen op deze 

ochtend. In totaal zijn we met een groep van 20 

vol goede moed begonnen aan de tocht. 

Voor deze dag werd de zuidelijke variant 

gekozen, via Hengelo, langs Enschede via Gronau, Ochtrup en Wettringen om uitendelijk na ongeveer 

60 km in Rheine te eindigen. 

Onze zusterstad wachtte ons op met een kleine delegatie 10 kilometer voor de eindstreep bij 

restaurant ‘Ewige Liebe’  die ons vervolgens begeleidde naar het eindpunt.  

Dit ging met alle egards, een politie agent op de fiets zorgde ervoor dat bij elk kruispunt het verkeer 

tegen gehouden werd zodat we in één streep door konden fietsen naar het Stadtpark in Rheine. 

 

Op Hemelvaartsdag wordt elk jaar traditiegetrouw Vaderdag gevierd in Duitsland. Dit gaat in Rheine 

gepaard met een minifestival vol vertier en muziek. De fietsgroep vanuit Borne werd bij aankomst  

verwelkomt door de omroeper op het grote podium waarna de groep zo door kon fietsen naar de 

biertafels die voor de Nederlandse gasten gereserveerd waren. Na een welverdiend drankje en hapje  

werd deze dag heel gezellig afgesloten.  
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12.  Ook de Bornse schuttersvereniging viert haar 40 jarig jubileum 

Onder een stralende zon en met tropische temperaturen werd op zaterdag 10 juni 2023 door de 

Bornse Schuttersvereniging (BSV) het jaarlijkse schuttersfeest gehouden én, net als door Borne-

Rheine, het veertigjarig bestaan van de vereniging gevierd. Voorzitter Herman ter Weele 

memoreerde in zijn toespraak dan ook veel gebeurtenissen en contacten van de 

afgelopen 40 jaar.  

 

De eerste 4 openingsschoten werden daarna gelost door Kees Oud (het oudste lid van de 

BSV, i.v.m. zijn afwezigheid werd hij waargenomen door Toon Kotteman), Bernhard 

Schwering (bestuurder en één van de oprichters in 1983), Wolfgang Nehus (Wolfgang 

bevorderde de relatie tussen zowel de schutters-verenigingen uit Borne en Rheine als de beide 

partnersteden. I.v.m. zijn afwezigheid werd zijn openingsschot overgenomen door Lorenz Dik 

(Euregio, die via het Interreg-programma “Deutschland-Nederland” de grensoverschrijdende 

samenwerking van Nederlandse en Duitse verenigingen bevordert) en Joost Withag (stadsprins van 

Borne die het 1e schot in z’n proclamatie had staan).  

Op een schitterende locatie en in een perfecte entourage werd vervolgens, onder het toeziend oog 

van de vele gasten en genodigden, waaronder een honderdtal Duitse gasten uit de partnerstad 

Rheine, met het 222ste schot René Morshuis de nieuwe koning van de BSV. 

Tegelijkertijd werden een aantal kinderen met een beperking vermaakt met diverse schietspellen.  

Alle kinderen werden vervolgens uitgeroepen tot koning en koningin. Daarna was het tijd voor een 

kleine discoparty voor deze kinderen waarbij ook de schutters, de schuttersdames en alle gasten zich 

overigens niet onbetuigd lieten. Nadat ze volop hadden genoten van het schieten en de disco en 

beladen met de nodige onderscheidingen werden deze kinderen door hun begeleiders naar huis 

gebracht.          

Na de installatie van de nieuwe koning en zijn koningin 

Ilse én de nodige aandacht door de Duitse 

zusterverenigingen voor de nieuwe koning én de 

scheidende voorzitter Herman ter Weele, die na 22 

jaar het voorzittersstokje overgeeft, kon vervolgens 

het schuttersfeest in de tent en daarbuiten losbarsten. 

Op zondag werd in besloten kring en onder de klanken 

van de Grenslandkapel door de BSV stil gestaan bij de 

voorzittersoverdracht en werd Herman ter Weele 

benoemd tot erelid van de BSV. Vervolgens 

streden de schuttersdames om de titel 

schutterskoningin, welke titel in de wacht werd 

gesleept door Petra Lassche. Het schuttersfeest 

van 2023 en de viering van het 40-jarig bestaan 

werd daarna in lederhosen en dirndls onder het 

genot van drankje in stijl afgesloten.  
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13.  Stadtgeburtstag Rheine 100(0) Jahre Salz 

Een ander hoogtepunt in het 40-jarig jubileum werd 

beleefd door leden en vrienden van de 

jumelageverenigingen Rheine en Borne tijdens een 

bezoek aan de zoutziederij Gottesgabe in Bentlage op 

22 juli. 

 

 De voorzitter van de vereniging van zoutzieders, 

Thomas Liedmeyer, en secretaris Bernhard Borgers 

lieten de kans niet voorbijgaan om ons persoonlijk rond 

te leiden over het terrein en de faciliteiten. Bezoekers 

uit de zustersteden kregen uitgebreid inzicht in de 

geschiedenis van het koken van zout in Bentlage. 
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14.  Ontvangst fietsers uit Rheine tijdens de Melbuul’ndagen 
 

Zaterdag 26 augustus 2023 was een perfecte fietsdag voor 50 fietsers uit Rheine,  die gezamenlijk 
naar Borne kwamen om de (ver)nieuwde Vriendenweg te ervaren. Zij kozen voor de noordelijke 
variant. 

De fietsers begonnen hun avontuur 's ochtends vroeg in Rheine, verdeeld over twee groepen. Ze 
hadden een rit van 65 km voor de boeg, maar door regelmatig stops in te lassen konden ze hun 
energie op peil houden met wat eten en drinken. 
 
In Oldenzaal werden ze opgewacht door enkele leden van het Partnercomité van Borne. Samen 
fietsten ze terug naar het clubgebouw van St. Martina in Borne, waar ze rond half 3 aankwamen en 
van harte welkom werden geheten.  
 
Daar stond een heerlijke lunch klaar, natuurlijk met de befaamde Twentse Krentenwegge.  
Na het eten hadden de bezoekers vrije tijd om het Borne te verkennen en vielen ze met de neus in de 
boter door de vele verschillende evenementen vanwege de jaarlijkse Melbuuldagen. 

Tegen 18.00 uur nam het merendeel van de groep afscheid en stapten in de bus die hen terugbracht 
naar Rheine. De reacties van de deelnemers waren uitermate positief, mooi dat ze Borne op deze 
manier hebben leren kennen. 

Een kleine groep van 15 personen besloot te blijven overnachten, verspreidt over diverse hotels en 
bij leden thuis. Zo konden ze nog meer tijd doorbrengen in Borne en de warme gastvrijheid van hun 
Nederlandse vrienden ervaren. 

De volgende ochtend begon de terugreis naar Rheine via de zuidelijke route van de Vriendenweg. 
Het was een prachtige manier om deze speciale reis af te sluiten, terwijl ze genoten van het 
landschap en de herinneringen die ze hadden verzameld. 
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15.  30 jaar verbinding tussen Rheine en Trakai 

 

Op 10 september was er een bijeenkomst in het 

klooster Bentlage waar Nijole Miskynite en Jonas 

Kriauciunas werden bedankt voor hun 30-jarige 

inzet voor de verbinding tussen Rheine en Trakai. 

Naast vele vriendschappen ontwikkelde zich een 

toentertijd nog nieuwe vorm van samenwerking 

tussen de zustersteden. Het gemeentelijk netwerk 

Bernburg, Borne, Rheine en Traikai, gefinancierd 

door de EU-commissie, kwam tot stand. 

De mensen die al die jaren betrokken waren bij de 

stedenbanden kregen al vele prijzen voor het werk 

dat ze in dit netwerk hadden verricht. 

Gertjan Rozendom was als afgevaardigde van het 

Partnercomité op deze bijeenkomst aanwezig. 

 

 

16.   40 Jaar vriendschap in Rheine: Kaffee und Kuchen en Bornse 

klanken 

Het is zondag 10 september en het is warm. Rheine viert zijn Strassenparty. Overal vinden 

activiteiten plaats: modeshow, badeendjesrace etc. En op de meest prominente plek, de Borneplatz, 

een korenfestival. Met vier koren uit Borne. Voorafgegaan door korte toespraken door beide 

burgemeesters en het aansnijden en uitdelen van een reusachtige jubileumtaart. 

Vier koren demonstreren een dwarsdoorsnede van de muzikale cultuur van Borne. Born to Pop opent 

de middag met Engels- en Nederlandstalige popmuziek. Het accent lage daarbij op de 70-er en 80-er 

jaren. Met één uitzondering: de eveneens aanwezige burgemeester van het Litouwse Trakai was jarig 

en speciaal voor hem voerde het koor een massaal meegezongen “Happy Birthday to You” uit. 

Het vrouwenkoor Cantabile bracht met groot enthousiasme een uitgebreide selectie ten gehore uit 

haar repertoire van licht klassieke en klassieke liederen. Het zangplezier spatte er van af! 

Het Melbuul’n Piratenkoor slaagde er in het ruimschoots aanwezig publiek ondanks de warmte van 

de banken te krijgen. De kroeg-, zeemans- en shantyliederen schalden over de Borneplatz en werden 

soms volop meegezongen. Vooral waar het Engelstalige liederen betrof, want ja: dat is voor de 

doorsnee Rheinenaar toch makkelijker dan Nederlandstalig. 

De middag werd afgesloten door het Borns Kleinkoor met hun liederen uit zowel de (vooral 

byzantijnse) religieuze hoek en de Engels- en Duitstalige volksmuziek. Het openingslied, met een 

verwijzing naar de solidariteit met Oekraïne, werd door het publiek duidelijk gewaardeerd. En wat 

ook opviel: ondanks het late tijdstip aan het eind van de middag groeide het publiek aan met 

passanten op weg naar huis. 
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Terugkijkend op een gelaagde middag en met dank aan de organisatoren uit Rheine werd rond 18.00 

uur de terugreis weer aanvaard. Het was warm, maar het was mooi! 
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17. Concert Overijssels Byzanthijns Mannenkoor 

 
In het kader van het 40-jarig bestaan van de vriendschapsbanden tussen Borne en Rheine werd op 

zondag 8 oktober 2023 door het Overijssels Byzantijns Mannenkoor een concert verzorgd in de St. 

Stephanuskerk in Borne. Aan het concert werd meegewerkt door het Koperensemble van de Bornse 

Harmonie. Een kleine 150 bezoekers genoten met volle teugen van de muzikale klanken in de 

prachtige kerk.  

 

Het concert werd vanwege het 40-jarig bestaan van de jumelage tussen Borne en Rheine mede 

mogelijk gemaakt door financiële ondersteuning Euregio uit het Europese Interreg Programma 

Deutschland-Nederland. Daardoor was het concert vrij toegankelijk voor bezoekers. Wel was een 

vrije gift mogelijk aan het eind van het concert.  

 

In een kort openingswoordje refereerde de voorzitter van ons stichtingsbestuur, Gertjan Rozendom, 

aan de betekenis van de jumelage en de verbinding tussen buren, juist in deze tijd van grote onrust in 

Europa door oplaaiende conflicten tussen buurlanden.  

 

Nadat het Overijssels Byzantijns Mannenkoor vorig jaar al een drukbezocht concert verzorgde in onze 

partnerstad Rheine, was dit jaar de St. Stephanuskerk in Borne het podium voor het concert. Het 

koor heeft een uitgebreid repertoire dat natuurlijk voor een groot deel bestaat uit religieuze 

(gebeds)liederen. Aan het eind van het concert werd “Bozhe Velykyj Jedynyj” gezongen, een gebed 

voor Oekraïne. Een indrukwekkend lied voor alle aanwezigen, waaronder een aantal Oekraïense 

vluchtelingen.  

 

Het Overijssels Byzantijns Mannenkoor staat onder leiding van Marian Stouwdam. Frits Roeloffzen en 

Ton Somhorst verzorgden de solopartijen.  

 

Het Koperensemble van de Bornse Harmonie staat onder leiding van Sander Borst.  
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18.   Seniorenoverleg Borne-Rheine 

Donderdag 26 oktober waren de vertegenwoordigers van alle seniorenbonden uit Rheine en uit 

Borne uitgenodigd op het gemeentehuis om te bespreken of het mogelijk is een seniorenuitwisseling 

te kunnen realiseren. 

Er kwamen niet alleen vertegenwoordigers van de bonden maar ook afgevaardigden van diverse 

kerkgenootschappen, vakbonden en politieke bonden. Zeker een ruime vertegenwoordiging van 

beide gemeentes.  

Tijdens deze bijeenkomst werd besproken om een uitwisseling op te zetten die haalbaar is en waar 

voldoende animo voor is zodat deelnemers uit Borne en Rheine elkaar leren kennen en kunnen leren 

van elkaars cultuur.  

Elke organisatie gaf tijdens dit overleg aan welke activiteiten interessant zijn om eventueel 

gezamenlijk in te vullen. Het voorstel is gedaan om klein te beginnen in 2024 en dit in een 

groeiproces te ontwikkelen.  

Na afloop van het overleg was er een rondleiding door Oud Borne o.l.v. Martin Thiehatten 

georganiseerd. Bezocht werden o.a. de Mariakapel en de Oude Hervormde Kerk.  

Na een gezamenlijke lunch werd om 13.45 uur de bijeenkomst door Grietje Rosink en Benno Lucas 

afgesloten.  
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19. Jubileumavond 40 jaar “Partnerschaft” Borne-Rheine 
 

Op zaterdagavond 3 november werd het jubileumjaar afgesloten met een feestavond in het 

Kulturhus in Borne. 

Alle instanties betrokken bij de uitwisselingen in de afgelopen jaren tussen Borne en Rheine waren 

hiervoor uitgenodigd evenals het college van B&W en vertegenwoordigers van de plaatselijke pers. 

Daarnaast was een grote delegatie van ca 50 personen uit Rheine vertegenwoordigd. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

De Bornse Big Band Eighty-Nine met zang van Loes Ossevoort zorgde met een swingende 

sound voor de muzikale omlijsting. 
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De genodigden werden ontvangen in de foyer van het Kulturhus waarna de gasten werden 

uitgenodigd in de grote zaal waar koffie met een jubileumtaartje werd geserveerd. Hierbij werd een 

zeven minuten durende film vertoond gemaakt door Gerd Cosse uit Rheine waarin de 

gebeurtenissen van m.n. het afgelopen jubileumjaar werden getoond.  

De avond werd geopend met een welkomstwoord van Gert-Jan Rozendom voorzitter van het 

partnercomité. De avond werd vervolgens gepresenteerd en aan elkaar gepraat door Dennis Wilt uit 

Borne, bekend als meteoroloog en presentator op TV.  Dennis gaf aan dat een goed partnerschap net 

als het weer en het klimaat geen grenzen kent. 

      

 

 

De eerste spreker van de avond was Benno Lucas, scheidend vicevoorzitter van het partner-comité 

Borne. 

          

Benno memoreerde in zijn toespraak de historie van het partnerschap Borne-Rheine en memoreerde 

hoogtepunten uit de vele uitwisselingen en gebeurtenissen van de afgelopen jaren. Daarnaast 

beklemtoonde Benno dat het vooral de mensen zijn die hier gestalte aan moeten geven. 

Tussendoor werd Clemens Schöpker de vorige voorzitter uit Rheine van Verein Städtepartnerschaft 

Rheine-Borne, bedankt met een bos bloemen voor zijn vele verdiensten. 
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Nadat Benno werd bedankt door Dennis werd een filmpje vertoond waarin de avonturen van Dennis 

als deelnemer van de “Expeditie Robinson” te zien waren waarbij Dennis opnieuw een passende 

vergelijking wist te maken met het partnerschap tussen steden en mensen uit verschillende landen. 

Hierna was de beurt aan Reiner Wellmann Voorzitter van de Verein Städtepartnerschaft Rheine-

Borne uit Rheine voor het houden van zijn toespraak. 

 

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

Na een kort intermezzo met Dennis Wilt volgde een gloedvol betoog op de van Reiner Wellmann 

bekende wijze. 

De Big Band Eighty-Nine verzorgde een 

aantal keren tussen de toespraken door,  

een geweldig optreden waarbij er op die 

momenten gelegenheid was voor het 

serveren van de nodige hapjes en drankjes. 
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De volgende spreker was loco-burgemeester Fabian Lenz, hij verving burgemeester Peter Lüttmann 

van Rheine. Fabian benadrukte dat de banden tussen de mensen in de partnersteden Rheine en 

Borne stabieler en hechter zijn geworden: “Partner ohne Grenze” was zijn thema. 

 

Als laatste individuele spreker was het de beurt aan Jan Pierik, burgemeester van Borne. Jan 

verluchtigde zijn toespraak met de nodige foto’s. Prominent toonde hij Rudolph Thorbecke, de 

vormgever van ons Nederlandse parlementaire stelsel. Deze Nederlandse staatsman, geboren in 

Zwolle, maar zijn ouders kwamen uit Westfalen (Borgholzhausen).  

 

Jan onderstreepte het partnerschap tussen Rheine en Borne en tevens hoe we van elkaar kunnen 

leren. De nauwe samenwerking manifesteert zich eveneens in euregionale samenwerking. 

Ondernemers, onderwijsinstellingen en overheid in Twente werken onder de naam Twente Board 

intensief samen met onze Duitse buren. 
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Als laatste onderdeel van deze avond stond een discussie op het programma tussen de burgemeester 

van Borne, de locoburgemeester van Rheine en de directeur van de Eurregio, de heer Christoph 

Almering. Deze discussie geleid door Dennis Wilt was diepgaand en bijzonder boeiend. Door velen 

werd dit als hoogtepunt van de avond gezien. 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

27 

De avond was grondig voorbereid door een kleine comité waarbij vooral Mago heel veel tijd en 

energie in de organisatie heeft moeten steken. Zij werd hiervoor nog even in het zonnetje gezet  met 

een welverdiende bos bloemen. 

 

 

Na een laatste afscheidswoord van Gert-Jan Rozendom 

werd de avond afgesloten. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Na afloop was er nog gelegenheid voor 

een drankje in de foyer. Tot hun grote 

spijt moesten onze duitse gasten zich 

houden aan de afgesproken vertrektijden 

voor het vervoer. Ze waren graag nog 

wat langer gebleven. 

 

 

 

 

 

 

 

 

   

20.  Herdenking Kristallnacht in Rheine 

 

Op 9 november jl. werd in Duitsland de Kristallnacht uit 1938 herdacht. De Kristallnacht was een door 

de nazi’s georganiseerde actie gericht tegen het Joodse deel van de Duitse bevolking. In de nacht van 

9 op 10 november 1938 werden Joden en hun bezittingen massaal aangevallen. Er werden 1.400 

synagogen in brand gestoken. Ook de synagoge in onze partnerstad Rheine.  

Op de plek waar de synagoge in Rheine stond is een herdenkingsmonument geplaatst en daar vindt 

jaarlijkse een herdenking plaats. Ook dit jaar was een Bornse delegatie aanwezig bij deze herdenking. 
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Naast een 7-tal leden van het Partnercomité Borne-Rheine was een delegatie van het Bornse 4/5 mei 

comité aanwezig, terwijl wethouder Michael Geerdink samen met echtgenote het gemeentebestuur 

van Borne vertegenwoordigde.  

Bij de herdenking memoreerde burgemeester Peter Lüttmann van Stadt Rheine voorafgaand aan de 

kranslegging aan het belang van de jaarlijkse herdenking. “Actueler dan ooit”, aldus Lüttmann, 

daarbij verwijzend naar de onrust in Europa. De oorlog in 

Oekraïne en de terroristische aanslagen door Hamas in 

Israël en de vergelding daarvan in de Gaza-strook. En in het 

verlengde hiervan een oplaaiend antisemitisme, ook 

merkbaar in onze landen.  

Aansluitend aan de kranslegging vond in de 

Volkshochschule in Rheine een indrukwekkende lezing 

plaats door bestsellerauteur Tim Pröse. Hij nam de 

aanwezigen mee in zijn gesprekken met de laatste nog in 

leven zijnde persoon die op Schildlers-list stond en er 

getuige van was hoe Oskar Schindler zich als held verzette 

tegen het naziregime van Adolf Hitler. Die gesprekken zijn 

terug te lezen in zijn boek Jahrhundertzeugen. Schindler redde in totaal 1.200 Joden uit de handen 

van de nazi’s. Door de gesprekken met deze laatste nog in leven zijnde getuige ontstaat een meer 

persoonlijk beeld van de in 1974 overleden Oskar Schindler. Deze geschiedenis over moed en 

menselijkheid is in deze tijd actueler dan ooit, aldus Tim Pröse.  
 

21.  Halfjaarlijks overleg DB in Borne  

 

Op vrijdag 24 november kwam het DB van beide comités bij elkaar om het afgelopen jubileumjaar te 

bespreken, maar ook om nieuwe plannen te maken voor het aankomende jaar.  

Samen bekijken waar we ondersteuning kunnen bieden aan verenigingen, scholen, bedrijven en 

organisaties zodat we ook in de (nabije) toekomst het contact onderhouden en elkaar blijven 

ontmoeten. 
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22.  Bridgeclubs strijden voor de 37ste keer om de Wisselschaal 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Week van Borne
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23.   Vorweihnachtliches Treffen op 9 december 
 

Zoals elk jaar kregen we ook nu een uitnodiging vanuit Rheine voor het Vorweihnachtliches Treffen in 

Rheine. In deze informele bijeenkomst wordt door de vereniging in Rheine met de leden 

teruggekeken én vooruitgeblikt naar alles wat komen gaat in 2024. Dit alles natuurlijk met de 

gebruikelijke Kaffee und Kuchen.  Traditiegetrouw zijn er altijd ook leden van ons comité bij deze 

middag aanwezig.  

 

 

 

 

 

 

  

  

  

  

  

  

  

 

 

 

 

 

 

24.   Senioren uit Borne naar de Kerstmarkt in Rheine 

 

Zondag 10 december 2023 hebben 80 leden van de Bornse Senioren Bonden, op uitnodiging van het 
Borne-Rheine Comité, onze partnerstad Rheine bezocht.  
Deze reis is hen aangeboden in het kader van het 40-jarig jubileum tussen beide partnersteden en 
was dit een mooie gelegenheid om de banden te versterken en gezamenlijk te vieren.  
Met 2 volle bussen gingen we richting Rheine en na een hartelijk onthaal door leden van het 
Partnerschaftsverein Rheine werd eerst een groepsfoto gemaakt.  
Velen genoten daarna van de "Kaffee mit Kuchen", anderen liepen direct naar de Nikolausmarkt. 
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Op de Nikolausmarkt in het centrum waren vele  stands in Kerstsfeer gebracht.  

Een lint van kraampjes met kerstartikelen, lekkernijen en een Glühweinlounge slingert zich door het 
centrum van Rheine terwijl muzikanten en zanggroepen voor de vrolijke noot zorgen. Er heerste ook 
een gezellige drukte in de stad omdat alle winkels open waren.  

De gezelligheid op de markt werd verhoogd toen het donker werd en vele lichtjes gingen branden in 
deze prachtig versierde binnenstad. 
Om 19.00 uur kwamen de bussen weer voorrijden en werd er nog gezellig in de bus  nagepraat.  

Onze enthousiaste fotograaf uit Rheine, Gerd Cosse, had de groepsfoto’s  al afgedrukt zodat iedereen 
een exemplaar mee naar huis kon nemen. Deze zijn op de terugweg in de bus uitgereikt, wat bij 
iedereen in zeer goede aarde viel. Men had dit zo snel niet verwacht. 

 

 

 

Allen keerden tevreden huiswaarts waar ze de leiding nog bedankten voor de gezellige middag. 

Om 17.00 uur werd "der Nikolaus" 
verwelkomt, een kruising tussen 
onze Sinterklaas en de Kerstman, die 
in een mooi verlichte boot aankwam 
varen op de Ems. 

Vervolgens werd hij onder 
begeleiding van fakkeldragers naar 
Borneplatz oo de markt gebracht.  
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Dit alles werd ook mede mogelijk gemaakt door een bijdrage van het Interreg Programma 
Deutschland-Nederland met zijn programma partners en medegefinancierd door de Europese Unie 
(EU). Grietje Rosink en Benno Lucas hebben door hun inzet deze activiteit tot stand gebracht. 

 

25.   Afscheid van Grietje Rosink en Benno Lucas 

 

Het laatste maandelijks overleg met het comité in december werd ook meteen het laatste overleg 

voor de bestuursleden Grietje Rosink en Benno Lucas. Zij zijn vele jaren lid geweest en hebben 

binnen het comité verschillende functies bekleedt.  

Mede dankzij hun inzet en kwaliteiten staat het comité stabieler in de samenleving en zijn onze 

contacten uitgebreider dan ooit. Dus een mooi afscheid van beiden is niet meer dan op zijn plaats. 

Helaas was Grietje niet in de gelegenheid om bij deze vergadering aanwezig te zijn. Daarom was de 

speech van Gertjan deze keer alleen aan Benno gericht. Daarnaast kreeg dit afscheid nog een extra 

dimensie doordat Benno werd geëerd met een Borns Bijtje.  

Locoburgemeester Michael Geerdink kwam naar de vergadering met een verdiende erkenning voor 

alles was Benno voor de gemeenschap heeft betekent de voorbije jaren. Naast de jarenlange inzet 

voor het Partnercomité zette hij zich al vanaf 2008 in voor contacten tussen inwoners van Borne en 

andere landen in Europa vanuit de grondgedachte dat de Europese eenwording begint met 

contacten tussen burgers en organisatie. Aanvankelijk als lid van de werkgroep Polen.  Later is die 

werkgroep opgeheven en heeft hij de overstap gemaakt naar het Partner comité.  

Omdat Grietje er dus niet bij kon zijn, nemen wij op gepaste wijze afscheid op een later moment van 

haar als bestuurslid van het Partnercomité.  

 

 

 

 


